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一、审计师意见
审计师意见
河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会：

我们审计了德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目2017年12月31日的资产负债表及截至该日同期间的项目实施进度表和专用账户报表等特定目的财务报表及财务报表附注(第6页至第17页)。

（一）项目执行单位对财务报表的责任
编制上述财务报表中的资产负债表、项目实施进度表及专用账户报表是你委的责任，这种责任包括：

1．按照中国的会计准则、会计制度和本项目贷款协定的要求编制项目财务报表，并使其实现公允反映；

2．设计、执行和维护必要的内部控制，以使项目财务报表不存在由于舞弊或错误而导致的重大错报。

（二）审计责任

我们的责任是在执行审计工作的基础上对财务报表发表审计意见。我们按照中国国家审计准则和国际审计准则的规定执行了审计工作，上述准则要求我们遵守审计职业要求，计划和执行审计工作以对项目财务报表是否不存在重大错报获取合理保证。

为获取有关财务报表金额和披露信息的有关证据，我们实施了必要的审计程序。我们运用职业判断选择审计程序，这些程序包括对由于舞弊或错误导致的财务报表重大错报风险的评估。在进行风险评估时，为了设计恰当的审计程序，我们考虑了与财务报表相关的内部控制，但目的并非对内部控制的有效性发表意见。审计工作还包括评价所选用会计政策的恰当性和作出会计估计的合理性，以及评价财务报

表的总体列报。

我们相信，我们获取的审计证据是适当的、充分的，为发表审计意见提供了基础。

（三）审计意见

我们认为，第一段所列财务报表在所有重大方面按照中国的会计准则、会计制度和本项目贷款协定的要求编制，公允反映了德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目 2017年12月31日的财务状况及截至该日同期间的财务收支、项目执行和专用账户收支情况。

（四）其他事项
我们审查了本期内报送给德国复兴信贷银行的第1-5号提款申请书及所附资料。我们认为，这些资料均符合贷款协议的要求，可以作为申请提款的依据。
本审计师意见之后，共同构成审计报告的还有两项内容：财务报表及财务报表附注和审计发现的问题及建议。

 中华人民共和国河北省审计厅


2018年6月28日

地址：中国河北省石家庄市友谊南大街195号

邮政编码：050051
电话：86-311-88606172
传真：86-311-88606120
I. Auditor’s Opinion

Auditor’s Opinion

To Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee :
We have audited the special purpose financial statements (from page 6 to page 17) of Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project on the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German Government Loan , which comprise the Balance Sheet as of December 31, 2017, the Project Progress Report and the Special Account Statement for the period then ended, and Notes to the Financial Statements.

Project Entity for the Financial Statements

The preparation of the Balance Sheet, the Project Progress Report and the Special Account Statement is the responsibility of your entity, which includes: 

i. Preparing and fair presenting the accompanying financial statements in accordance with Chinese accounting standards and system, and the requirements of the project loan agreement;

ii. Designing, implementing and maintaining necessary internal control to ensure that the financial statements are free from material misstatement, whether due to fraud or error.

Auditor’s Responsibility

Our responsibility is to express an opinion on these financial statements based on our audit. We conducted our audit in accordance with the Government Auditing Standards of the People’s Republic of China and International Standards on Auditing. Those standards require that we comply with ethical requirements and plan and perform the audit to obtain reasonable assurance about whether the financial statements are free from material misstatement.      

An audit involves performing procedures to obtain audit evidence about the amounts and disclosures in the financial statements. The procedures selected depend on the auditor’s judgment, including the assessment of the risks of material misstatement of the financial statements, whether due to fraud or error. In making those risk assessments, the auditor considers internal control relevant to the entity’s preparation and fair presentation of the financial statements in order to design audit procedures that are appropriate in the circumstances, but not for the purpose of expressing an opinion on the effectiveness of the entity’s internal control. An audit also includes evaluating the appropriateness of accounting policies used and the reasonableness of accounting estimates made by management, as well as evaluating the overall presentation of the financial statements.

We believe that the audit evidence we have obtained is appropriate and sufficient to provide a basis for our audit opinion.

Qualified Opinion
In our opinion, the financial statements identified in the first paragraph present fairly, in all material respects, financial position of Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project on the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German Government Loan as of December 31, 2017, its financial receipts and disbursements, the project implementation and the receipts and disbursements of the special account for the period then ended with Chinese accounting standards and system, and the requirements of the project loan agreement.

Other Matter

We also examined the withdrawal application No. 1 to No. 5 and the attached documents submitted to the German Revival Credit Bank during the period. In our opinion, those comply with the project loan agreement and can serve as basis for loan withdrawal.

The audit report consists of the Auditor’s Opinion and two more parts hereinafter: Financial Statements and Notes to the Financial Statements, Audit Findings and Recommendations.

Hebei Provincial Audit Office of the People’s Republic of China

June 28, 2018
Address: No. 195 South Youyi Street, Shijiazhuang City, Hebei Province, P.R. China

Postcode: 050051
Tel.: 86-311-88606172
Fax: 86-311-88606120 

The English translation is for the convenience of report users; Please take the Chinese audit report as the only official version.
2、 财务报表及财务报表附注

Ⅱ. Financial Statements and Notes to the Financial Statements

（一）资产负债表

i. Balance Sheet
资 产 负 债 表

BALANCE SHEET

2017年12月31日

(As of December 31, 2017)

项目名称：德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目                                                         

Project Name:Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project On the Implementation of Wetland 
Protection and Restoration Funded by German Government Loan                                           

编报单位：河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会                          货币单位：人民币元
	资产

Asset Accounts
	序号Sequence
	期初数

Beginning Balance 


	期末数

 Ending Balance
	负债

Liability Accounts
	序号Sequence
	期初数

Beginning Balance 


	期末数

Ending Balance 

	资产合计

Total Assets       
	1
	0.00
	682,918.05
	流动负债合计Total Current Liabilities   

	23
	-
	-

	现金Cash
	2
	-
	-
	应付账款Accounts Payable      
	24
	-
	-

	银行存款

Bank Deposits     
	3
	0.00
	100,207.85
	预收账款Accounts Received in Advance      
	25
	-
	-

	应收账款

Accounts Receivable
	4
	0.00
	478,010.00

	其他应付款

Other Payables 


	26
	-
	-

	预付账款

Pre-paid Accounts  
	5
	-
	-
	
	
	
	

	其他应收款

Other Receivable   
	6
	0.00
	954.20
	净资产

Net Assets    

	27
	0.00
	103,746.00

	固定资产

Fixed Assets       
	7
	0.00
	103,746.00
	资产基金
Assets Foundation
	28
	0.00
	103,746.00

	在建工程
Construction in Progress
	8
	-
	-
	固定资产Fixed-Assets 

	29
	0.00
	103,746.00


	支出合计

Total Cost
	9
	0.00
	6,063,477.45

	在建工程Construction in Progress


	30
	-
	-

	项目支出

Project Cost 


	10
	0.00
	5,676,962.58

	收入合计

Total Revenues 


	31
	0.00
	6,642,649.50

	规划
Planning 

	11
	-
	-
	项目拨入专款Funds Received by the Project 

	32
	0.00
	6,351,559.07



Prepared by:Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee   Currency Unit: RMB Yuan

后续（To be continued）

续（continued）

	水体管理与生态修复（盐河故道）
Water Management & Ecological Restoration (Yan River's Old Channel and Lake Shore) 
	12
	- 
	- 
	德方赠款
German Grant

	33
	- 
	-

	湿地生态系统修复与管理
Wetland Ecosystem Restoration and Management 
	13
	- 
	- 
	德方贷款
German Loan

	34
	0.00 
	5,446,463.07

	可持续发展教育

Education for Sustainable Development (ESD) 
	14
	-
	- 
	直接支付
Direct Payment 


	35
	0.00 
	4,968,453.07 
 

	监测与专项研究
Monitoring & Special Studies
	15
	0.00
	29,000.00 
 
	提款报账
Withdrawals 

	36
	0.00
	478,010.00 


	社区支持的湿地保持与管理
Community-supported Wetland Conservation and Management 
	16
	- 
	- 
	中方配套
Counterpart Fund 

	37
	0.00
	905,096.00 
 

	能力建设与宣传
Capacity Building and Publicity Activities 

	17
	0.00 
	329,697.00 
 
	其他收入
Other Revenues

	38
	0.00
	291,090.43 


	项目管理
Project Management

	18
	0.00
	244,975.74 
 
	
	
	
	

	咨询服务

Consulting Services

	19
	0.00
	5,013,289.84 
 
	
	
	 
	

	不可预见费
Contingencies 

	20
	0.00
	60,000.00 

	
	
	
	

	其他支出
Other Cost


	21
	0.00
	 386,514.87 

	
	
	
	

	合计Total 
	22
	0.00
	 6,746,395.50 

	合计Total 
	39
	0.00
	6,746,395.50



（二）项目实施进度表
ii. Project Progress Report
项 目 实 施 进 度 表

Project Progress Report
本期截至2017年12月31日 

(For the period ended December 31, 2017）

项目名称：德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目                                                            

Project Name: Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project On the Implementation of Wetland 
Protection and Restoration Funded by German Government Loan                                                   

编报单位：河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会                           货币单位：人民币元
Prepared by: Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee   Currency Unit: RMB Yuan
	项目工程内容

(Project Component)
	概算金额(Estimated Amount)
	项目支出 (Project Cost)

	序号No.
	
	
	上期累计支出Total of Last Report
	本年度支出Total Within Current Fiscal Period
	 累计支出Accumulated Investment
	已完工工程    
Assets Transferred
	在建工程             Construction in Progress

	
	
	
	
	
	
	完成投资额Amount
	占总投资%

The total investment %
	完成投资额Amount
	占总投资%

The total investment %

	
	
	
	(1)
	(2)
	(3)=(1)+(2)
	(4)
	(5)=(4)/(3)
	(6)=(3)-(4)
	(7)=(6)/(3)

	1
	规划Planning 
	7,575,000.00 

	-
	-
	-
	-
	
	-
	

	2
	水体管理与生态修复（盐河故道）
Water Management & Ecological Restoration (Yan River's Old Channel and Lake Shore) 
 
	10,419,000.00 

	-
	- 
	- 
	-
	
	- 
	

	3
	湿地生态系统修复与管理Wetland Ecosystem Restoration and Management 

	3,855,000.00 

	- 
	-
	-
	-
	
	-
	

	4
	可持续发展教育（估算）Education for Sustainable Development (ESD) 
	41,074,500.00 

	-
	-
	- 
	-
	
	-
	

	5
	监测与专项研究Monitoring & Special Studies 
	9,702,800.00 

	0.00
	29,000.00 
 
	29,000.00 
	-
	
	29,000.00 
	0.30%


	6
	社区支持的湿地保持与管理Community -supported Wetland Conservation and Management 
	7,747,500.00 

	-
	- 
	-
	-
	
	- 
	


后续（To be continued）

续（continued）

	7
	能力建设与宣传Capacity Building and Publicity Activities 
	7,030,000.00 

	0.00
	329,697.00 
 
	329,697.00
	0.00
	
	329,697.00
	4.69%

	8
	项目管理

Project Management 
	7,750,000.00 

	0.00 
	244,975.74 
 
	244,975.74 
	0.00
	
	244,975.74 
	3.16%

	9
	基本成本 I(1-8)

Basic Costs I 


	95,153,800.00 

	0.00
	603,672.74 
 
	603,672.74 
	0.00
	
	603,672.74 
	0.63%

	10
	咨询服务

Consulting Services

	5,759,896.00 

	0.00
	5,013,289.84 
 
	5,013,289.84 
	0.00
	
	5,013,289.84 
	87.04%

	11
	不可预见费Contingencies 


	11,727,448.00 

	0.00
	60,000.00 

	60,000.00 
 
	0.00
	
	60,000.00 
 
	0.51%

	12
	项目总投资 (9-11)
Total Project Cost


	112,641,144.00 

	0.00 
	5,676,962.58 
 
	5,676,962.58 
	0.00
	
	5,676,962.58 
	5.04%


	（三）专用账户报表
iii. Special Account Statement
专 用 账 户 报 表 
SPECIAL ACCOUNT STATEMENT 
本期截至2017年12月31日                        
(For the period ended December 31,2017）     
项目名称:  德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目  

Project Name: Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project On the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German Government Loan

	编报单位： 河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会  
Project Entity: Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee  
	货币单位:人民币元

Currency Unit: RMB Yuan

	项目年度 Project Period 
	2016
	2017
	2018
	2019
	2020
	2021
	合计Total

	期初余额Beginning Balance
	
	0.00
	
	
	
	
	0.00

	加：本期专用账户收入情况       

Add: Received Amount
	
	 1,151,349.66 
	
	
	
	
	 1,151,349.66 

	+本期德方资金总额Total of GFC
	
	-
	
	 
	
	
	-

	+本期中方配套资金总额 Total of CPC 
	
	 905,096.00 
	
	
	
	
	 905,096.00 

	+本期利息收入总额 Interest Income
	
	 589.66 
	
	
	
	
	 589.66 

	+其他收入Other Revenues
	
	 245,664.00 
	
	
	
	
	 245,664.00 

	减：本期专用账户支付总额         
Deduct: Total of Payment
	
	 1,051,141.81 
	
	 
	
	
	 1,051,141.81 

	-本期支付工程款总额
Total Payment of Construction 
	
	 663,672.74 
	
	
	
	
	 663,672.74 

	-本期其他支付金额 Other Payment
	
	 386,514.87 
	
	
	
	
	 386,514.87 

	-其他应收款Other Receivable
	
	 954.20 
	
	
	
	
	 954.20 

	期末余额Ending Balance
	
	 100,207.85 
	
	
	
	
	 100,207.85 

	注：本表依据项目专用账户银行对账单填列


Note: This table shall be filled according to the bank statement

（四）财务报表附注

财务报表附注

1.项目概况
德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目贷款协议号为BMZ201166677，旨在改善湿地生物多样性和栖息地和衡水湖水管理，建立衡水湖综合监测系统，为衡水湖湿地生态系统保护寻求社区支持，达到衡水湖生态系统保护的可持续发展。项目计划总投资额人民币112,641,144.00元。德方资金共计12,205,142.59欧元，其中贷款12,000,000.00欧元（汇率：1:8，折合人民币96,000,000.00元），赠款205,142.59欧元（汇率：1:8，折合人民币1,641,140.72元）；中方配套资金人民币15,000,000.00元。
项目主要包括八项内容：水管理与水体的生态恢复（盐河故道）工程、湿地生态系统管理、生态旅游与游客管理、监测与专项研究、可持续发展教育、能力建设与宣传、项目管理。将开展创新性的湿地生态系统和水体管理、建立先进的综合监测系统、开展环境教育、对社区共管建立激励机制。项目于2016年5月正式启动，截至2017年12月31日，项目共发出了642,540.00欧元的提款，中方配套资金人民币905,096.00元。
2.财务报表编制范围
河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会编制了该项目2016年1月1日-2017年12月31日的财务报表。

3. 主要会计政策

3.1编制基础

本项目参照世亚行贷款项目报表附注并根据贷款方要求,按照《贷款协议》及附件、《外国政府贷款管理规定》（财金[2008]176号）和现行的《行政单位会计制度》的要求编制。
3.2会计年度

会计核算年度采用公历年制，即公历每年1月1日至12月31日。
3.3记账基础和计价原则

本项目会计核算以“权责发生制”作为记账原则，采用借贷复式记账法记账，以人民币为记账本位币。
3.4外币业务

按照中国外汇交易中心授权公布人民币汇率中间价公告，
2016年12月30日汇率，即1欧元=人民币7.3068元;
2017年12月29日汇率，即1欧元=人民币7.8023元。
4.报表科目说明
4.1项目支出
2016年项目支出人民币730,680.00元，2017年项目支出人民币4,946,282.58元。
截至2017年12月31日项目累计支出人民币5,676,962.58元，占总投资计划的 5.04%。
4.2货币资金
截至2017年12月31日，银行存款余额为人民币100,207.85元。
4.3预付及应收账款
截至2017年12月31日应收账款余额为人民币478,010.00元。主要是垫付梅花岛、三生岛和游客中心三维数据采集费用人民币60,000.00元；垫付秋冬季鸟类影像调查费用人民币85,000.00元；垫付衡水湖春夏季鸟类影像调查费用人民币19,100.00元；垫付青头潜鸭宣传册费用人民币23,400.00元；垫付观鸟、财务、可持续发展教育导师等6次培训费用人民币19,555.00元；垫付上海湿地考察费用人民币19,063.00元；垫付办公设备采购费用人民币97,960.00元；垫付爱鸟护鸟宣传海报费用人民币15,000.00元；垫付成都GIS培训费用人民币14,408.00元；垫付春夏鸟类拍摄服务费人民币38,200.00元；垫付遥感技术服务费人民币29,000.00元；垫付短片服务费人民币44,800.00元；垫付达创广告工作室宣传图纸、展牌费用人民币12,524.00元，共计垫付人民币478,010.00元。
4.4德方贷款

项目计划德国贷款资金12,000,000.00欧元，折合人民币96,000,000.00元（汇率1:8）。
截至2017年12月31日德方贷款总额人民币5,446,463.07元，其中直接支付金额642,540.00欧元，折合人民币4,968,453.07元；提款报账金额人民币478,010.00元，占计划的5.67%。
4.5中方配套资金
项目计划配套资金总额为人民币15,000,000.00元，截至2017年12月31日，累计到位配套资金人民币905,096.00元，占配套资金总计划额的6.03%。
5.专用账户使用情况
该项目于2017年1月在中国工商银行股份有限公司衡水路北支行开设银行账户，币种为人民币，银行账户为：0407030039300068171。
截至2017年12月31日，中方配套资金人民币905,096.00元，贷款资金承诺费人民币245,664.00元，利息收入人民币589.66元，共计收入人民币1,151,349.66元，支出会议费、租车费、手续费、人员工资费共计人民币1,051,141.81元，专用账户余额人民币100,207.85元。
6.其他需要说明的事项
由汇率产生的汇兑损益、承诺费、银行专用账户产生的利息分别计入其他收入科目中的汇兑损益科目、其他收入科目、利息收入科目。

(iv).Notes to the Financial Statements
Notes to the Financial Statements

1. Project Overview
The Loan No. of Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project on the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German 

Government Loan is BMZ201166677. It aims to improve wetland biodiversity and habitat and water management, and establish integrated monitoring system and seek the support from the community for the eco-system protection of the wetland, and promote the sustainable development of the Hengshui Lake eco-system. The estimated total cost of the project is RMB 112,641,144.00 yuan. The fund from German is Euro 12,205,142.59. It is composed of the loan of Euro 12,000,000.00 (RMB 96,000,000.00 yuan at the exchange rate of 1:8) and the grant of Euro 205,142.59 (RMB 1,641,140.72 yuan at the exchange rate of 1:8). And the counterpart funds of RMB 15,000,000.00 yuan. 
The contents of the project construction mainly include water management and water ecological restoration (Yan River Old Channel), wetland eco-system management, eco-tourism and visitor management, monitoring and special studies, education of sustainable development, capacity building and information publicity and project management. It is planned to conduct innovative wetland eco-system and water management, to establish advanced integrated monitoring system, to carry out the education of sustainable development activities and to formulate co-management incentive mechanism. The project was launched in May 2016. By December 31, 2017，the project had submitted requests for the direct payment of Euro 642,540.00, and the Chinese counterpart fund was RMB 905,096.00 yuan.
2. Consolidation Scope of the Financial Statements

Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee prepared the financial statements of the project with the scope from January 1, 2016 to December 31, 2017.

3. Accounting Policies
3.1.  The Foundation of Financial Statements Preparation

The financial statements of the project were prepared with reference to the World Bank and ADB loan project and according to the notes to the request, the requirements of the Project Loan Agreement and the annexes, Ministry of Finance Regulations on Managing the Loan Grant Foreign Countries (Caijin Document [2008] No. 176 ) and Accounting System of Administrative Agencies currently on-going.

3.2.  Accounting Year

In accounting practice, the Gregorian calendar year is adopted as the fiscal year from January 1 to December 31.
3.3.  Accounting Basis and Measurement Principle

The accrual basis and the debit/credit double entry bookkeeping method are adopted. RMB is used as the recording currency of bookkeeping.
3.4. Foreign Currency Transaction

According to the central parity of RMB exchange rate announced by China Foreign Exchange Trading Center, the exchange rate on December 30, 2016 was one Euro = RMB 7.3068 yuan and that on December 29, 2017 was one Euro = RMB 7.8023 yuan.
4. Explanation of Subjects
4.1.  Total Project Expenditures
The disbursement in 2016 and 2017 amounted to RMB 730,680.00 yuan and RMB 4,946,282.58 yuan, respectively.
By the end of December 31, 2017, the accumulative disbursement of the project amounted to RMB 5,676,962.58 yuan, which accounted for 5.04% of the total investment planned. 
4.2.  Cash and Bank
By the end of December 31, 2017, the bank balance amounted to RMB 100,207.85 yuan.
4.3. Prepaid and Receivable
By the end of December 31, 2017, the accounts receivable amounted to RMB 478,010.00 yuan. It is composed of the following prepayments: the costs of 3-dimension data collection for Meihua Island, Sansheng Island and Visitor Center with RMB 60,000.00 yuan; the costs of bird video surveys in autumn and winter with RMB 85,000.00 yuan; the costs of bird video survey in spring and summer with RMB 19,100.00 yuan; the costs of color-picture leaflets for the information publicity of Baer's Pochard with RMB 23,400.00 yuan; the costs of training of bird watching, finance management and sustainable development (6 times) with RMB 19,555.00 yuan; the costs of wetland investigation in Shanghai with RMB 19,063.00 yuan; the costs of office equipments with RMB 97,960.00 yuan; the costs of posters for bird protection with RMB 15,000.00 yuan; the costs of GIS training in Chengdu with RMB 14,408.00 yuan; the costs of bird photographing in spring and summer with RMB 38,200.00 yuan; the costs of service of remote sensing with RMB 29,000.00 yuan; the costs of service of video recording with RMB 44,800.00 yuan; the costs of service for information publicity (pictures and billboards etc.) with RMB 12,524.00 yuan. The total cost of the prepayment was RMB 478,010.00 yuan.

4.4. German Loan
The German loan of Euro 12,000,000.00 for the project can be converted as RMB 96,000,000.00 yuan at the exchange rate of 1:8.
By the end of December 31, 2017, the disbursement of German loan totaled to RMB 5,446,463.07 yuan, which is composed of the direct disbursement of Euro 642,540.00 (RMB 4,968,453.07 yuan) and the reimbursement of RMB 478,010.00 yuan of (which accounted for 5.67% of the planned).
4.5. Chinese Counterpart Fund 
It is planned that the Chinese side will contribute RMB 15,000,000.00 yuan for the project construction. By the end of December 31, 2017, the funded Chinese Counterpart fund amounted to RMB 905,096.00 yuan, accounting for 6.03% of the planned.
5. Special Account
In January 2017, the project opened a special bank account of RMB currency at Hengshui Lubei Branch under Industrial & Commercial Bank of China. The account number is 0407030039300068171.
By the end of December 31, 2017, the accounting income of the special account was RMB 1,151,349.66 yuan, composed of Chinese counterpart fund of RMB 905,096.00 yuan, and the loan commitment fee of RMB 245,664.00 yuan, and the interest income earned of RMB 589.66 yuan. The disbursement of RMB 1,051,141.81 yuan was for meetings, car renting, service charge and staff salary. The balance in the special bank account was RMB 100,207.85 yuan.
6. Other Explanation for the Financial Statements
The profit-loss due to exchange rate, the commitment fee and the interest in the special bank account was recorded in the subject of profit-loss due to exchange rate, other incomes and interest income, respectively.
三、审计发现的问题及建议
审计发现的问题及建议

除对财务报表进行审计并发表审计意见外，审计中我们还关注了项目执行过程中相关单位国家法规和项目贷款协定遵守情况、内部控制和项目管理情况、项目绩效等情况。该项目在建立衡水湖综合监测系统，改善湿地生物多样性、栖息地环境和衡水湖水管理，为衡水湖湿地生态系统保护寻求社区支持、可持续发展方面有重要的意义。但我们还发现该项目存在如下问题：

（一）违反国家法规或贷款协定的问题

配套资金未及时足额到位。

配套资金人民币5,084,904.00元未到位。德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目2016-2017年区级计划配套资金人民币5,990,000.00元，区级实际到位配套资金人民币905,096.00元，配套资金人民币5,084,904.00元未到位。
上述做法违反了财政部《国际金融组织和外国政府贷款赠款项目财务管理办法》（财国合〔2017〕28号）第七条“项目实施单位履行下列职责：……（四）按照贷款方或赠款方及国内相关规定和承诺筹措落实贷款赠款项目配套资金；……”的规定。

根据《审计署办公厅关于国际金融组织贷款项目审计处理指导原则的通知》（审办外资发〔1999〕51号）第五条“对配套资金不落实、不能按时到位的，应责成有关部门制定详细的资金到位计划，限期到位。”的规定，建议河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会尽快将配套资金筹措到位。你委已接受审计建议。

    （二）项目管理方面存在的问题

可行性研究报告获批后，长时间未做初步设计。
德国政府贷款河北衡水湖国家级自然保护区湿地保护与恢复项目可行性研究报告已于2014年7月2日获得河北省发展和改革委员会的批复（冀发改外资〔2014〕965号）。截至2018年4月25日，该项目未做初步审计。建议河北衡水湖国家级自然保护区管理委员会尽快进行该项目的初步设计报批。你委已接受审计建议。 

III. Audit Findings and Recommendations
Audit Findings and Recommendations

In addition to performing the audit and expressing an opinion on the financial statements, we also make observations with respect to compliance with applicable provisions of state laws and regulations and the loan agreement of the relevant entities, its internal financial control and project management, project performance and the follow-up of previous recommendations during the project implementing process. The project of building a comprehensive monitoring system of Hengshui Lake, improving the wetland biodiversity and habitat environment and Hengshui Lake management, and seeking community support for the Hengshui Lake wetland ecosystem protection, sustainable development is of great significance. However, we also found the following issues:

Non-compliance with State Laws and Regulations or the Applicable Provisions of the Loan Agreement

Counterpart funds were not allocated adequately and instantly.

The un-allocated counterpart funds amounted to RMB 5,084,904.00 yuan. It was planned that Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee allocated RMB 5,990,000.00 yuan for the Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project on the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German Government Loan implementation in 2016-2017. The actual allocation was RMB 905,096.00 yuan, while the gap was RMB 5,084,904.00 yuan. 
The above practice violated the provision of article 7 of Ministry of Finance's Measures on Financial Management of International Financial Organizations and Foreign Government Loan Grant Projects (Caiguohe [2017] No. 28) which stipulates that project implementation unit shall perform the following duties:......(4) to raise the supporting funds for the implementation of the loan and grant project in accordance with the provisions and commitments of the lender or the donor and relevant domestic regulations and commitments; ......

According to provision of Article 5 of the Notice of the General Office of the National Audit 0ffice on the Guidelines for the Auditing and Handling of the International Financial International Loan Projects（Shenbanwaizifa [1999] No. 51）which stipulates that if the counterpart fund is not settled or the counterpart fund is not allocated on time, it is requested the relevant entity should prepare detailed plan of counterpart fund mobilization and it is requested the counterpart fund is allocated within the requested time, we suggested that Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee should raise the counterpart funds as soon as possible. Your committee has accepted the suggestion.

Issues on project management

After the feasibility study report was approved, the preliminary design had not been conducted for a long time.

By the end of April 25, 2018, the preliminary design of the Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve’s Project on the Implementation of Wetland Protection and Restoration Funded by German Government Loan had not been conducted yet. The feasibility study report of the project was approved by Hebei Provincial Development and Reform Commission on July 2, 2014 (Jifagaiwaizi [2014] No. 965). We suggested that Hebei Hengshui Lake National Nature Reserve Administration Committee should carry out the approval of the preliminary design of the project as soon as possible. Your committee has accepted the suggestion.
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